

激光技术

LD端面泵浦薄片激光器的温度和热应力分布研究

刘全喜;钟鸣

西南技术物理研究所, 四川成都610041

摘要:

为了分析薄片激光器的热效应,建立了LD端面泵浦薄片激光介质的数值模型。考虑到介质与空气的对流换热和介质材料的热力学参数随温度的变化,根据经典热传导方程和热弹性方程,运用有限单元法,得出了介质内温度和热应力的时空分布,分析了温度和热应力与泵浦功率、换热系数和时间的变化规律。模拟结果表明:热破坏主要为前表面光斑外侧的拉伸破裂;温度和应力的上升时间和热恢复时间随泵浦功率的变化不是很明显,随换热系数的增大而减小,但随着换热系数的增加,温度和应力的变化越来越小。

关键词: 薄片激光器 激光二极管(LD)端面泵浦 有限单元法 温度分布 热应力分布

Temperature and thermal stress distribution in thin disk laser end-pumped by LD

LIU Quan-xi;ZHONG Ming

South-west Institute of Technical Physics, Chengdu 610041, China

Abstract:

For analyzing the thermal effect in thin disk laser, a numerical model of the thin disk laser medium end-pumped by LD was set up. Considering the influence of the temperature correlation of the thermodynamic parameters of the material and the heat transfer coefficient between air and medium, based on the thermal conduction equations and the thermal-elastic equations, the transient distributions of temperature and thermal stress in the medium were calculated by a finite element analysis method. The influence disciplinarian of the pump power and heat transfer coefficient and time on transient distributions of temperature and thermal stress in the medium were analyzed. Simulation results indicate that thermal extendable damage appears on the edge of beam of the anterior surface. The change of the rise time and renew time of the temperature and stress is not obvious as the pumping power increase. With the increase of the heat transfer coefficient, the temperature and stress and rise time and renew time decrease, but this rate of the change decreases to zero slowly. The theoretical results agree with interrelated experiment results and it provides a theoretical reference for the design of solid laser pumped by LD and experimental analysis.

Keywords: thin disk laser laser-diode (LD) end-pumping finite element method temperature distribution thermal stress distribution

收稿日期 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 刘全喜(1977-), 男, 河南南阳人, 博士, 主要从事激光技术和光通信方面的研究工作。

作者简介:

作者Email: liuquanxi234@sohu.com

参考文献:

[1] DAVID F W.A brief history of high-power semico-nductor lasers [J] . IEEE Sel. Top. Quant., 2000,6(6): 1470-1477.
[2] PAYNE S A,BIBEAU C,BEACH R J,et al. Diode-pumped solid-state lasers for inertial fusion energy [J] . Journal of Fusion Energy,1998,17(3):213-217
[3] 李小莉,施翔春,石鹏,等.Yb:YAG薄片激光介质的温度效应 [J] .光学学报,2001,21(10):1268-1271.
LI Xiao-li, SHI Xiang-chun,SHI Peng, et al. Temperature effect of Yb:YAG thin disk laser crystal [J] . Acta Optica Sinica, 2001,21(10):1268-1271. (in Chinese with an English abstract)
[4] 宋小鹿,李兵斌,王石语,等.脉冲激光二极管端面抽运全固态激光器热效应瞬态过程 [J] .中国激光,2007,34

扩展功能

本文信息

- Supporting info
PDF(1667KB)
[HTML全文]
参考文献[PDF]
参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
加入我的书架
加入引用管理器
引用本文
Email Alert
文章反馈
浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 薄片激光器
激光二极管(LD)端面泵浦
有限单元法
温度分布
热应力分布

本文作者相关文章

- 刘全喜
钟鸣

PubMed

- Article by Liu, Q. X.
Article by Zhong, M.

(11): 1476-1482.

SONG Xiao-lu, LI Bing-bin, WANG Shi-yu, et al. Transient thermal effect in pulsed laser diode end-pumped solid state laser [J]. China J. Lasers, 2007, 34(11): 1476-1482. (in Chinese with an English abstract)

[5] 邱海齐, 张彬, 祝颂军. 反射式LD端面泵浦Nd:YAG陶瓷激光器的温度场分析 [J]. 激光杂志, 2008, 29(2): 8-10.

QIU Hai-qi, ZHANG Bin, ZHU Song-jun. Analysis of temperature field distribution in reflective LD-end-pumped Nd:YAG ceramic laser [J]. Laser Journal, 2008, 29(2): 8-10. (in Chinese with an English abstract)

[6] 刘全喜, 钟鸣, 江东, 等. 重频激光辐照半导体损伤的有限元分析 [J]. 激光与红外, 2006, 36(8): 670-674.

LIU Quan-xi, ZHONG Ming, JIANG Dong, et al. Finite element analysis of damage threshold of semiconductor induced by multiple lasers [J]. Laser & Infrared, 2006, 36(8): 670-674. (in Chinese with an English abstract)

[7] 王勖成, 邵敏. 有限单元法基本原理和数值方法 [M]. 北京: 清华大学出版社, 1997.

WANG Xu-cheng, Shao Min. Finite element analysis: basic principles and numeric methods [M]. Beijing: Tsinghua University Press, 1997. (in Chinese)

[8] 齐文宗, 黄伟, 张彬, 等. 红外连续激光反射镜热畸变的有限元分析 [J]. 强激光与粒子束, 2004, 16(8): 953-956.

QI Wen-zong, HUANG Wei, ZHANG Bin, et al. Finite element analysis of thermal distortion of infrared CW laser reflectors [J]. High Power Laser and Particle Beams, 2004, 16(8): 953-956. (in Chinese with an English abstract)

[9] 刘全喜, 齐文宗, 郝秋龙, 等. 激光辐照光伏型光电探测器热效应的有限元分析 [J]. 应用光学, 2007, 28(3): 275-279.

LIU Quan-xi, QI Wen-zong, HAO Qiu-long. Finite element analysis of thermal effect of photovoltaic detector irradiated by laser [J]. Journal of Applied Optics, 2007, 28(3): 275-279. (in Chinese with an English abstract)

[10] KOECHNER K. Solid-state laser engineering (fourth extensively revised and updated edition) [M]. New York: Springer-Verlag, 1996.

[11] BROWN D C. Nonlinear thermal distortion in YAG rod amplifiers [J]. IEEE J. Quantum Electron, 1998, 34(12): 2383-2392.

[12] VETROVEC J, SHAH R S, ENDO T, et al. Progress in the development of solid-state disk laser [J]. SPIE, 2004, 5332: 235-243.

[13] KEMP A J, VALENTINE G J, BURNS D. Progress towards high-power, high-brightness neodymium-based thin-disk lasers [J]. Progress in Quantum Electronics, 2004, 28(6): 305-344.

#### 本刊中的类似文章

1. 刘缠牢; 谭立勋; 李春燕; 马刚. 红外图像伪彩色编码和处理 [J]. 应用光学, 2006, 27(5): 419-422
2. 马涛. 隔环结构的Ne H<sub>2</sub> CuBr激光放电管气体温度径向分布 [J]. 应用光学, 2006, 27(1): 54-57